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Píseň: NEZ717 – Tvá, Pane, láska nám sílu dává + modlitba; 

Oddíl k výkladu: Ko 2, 6-15 
 
Milí, 
 
na posledním setkání jsme začali Ko 2. V úvodu kapitoly 

autor zdůrazňuje náročnost svého zápasu pro dobro ostatních 
(srv. Ko 1, 29). Avšak cílem není oslavování autora, nýbrž 
následování jeho příkladu – protože příkladu Krista. A tak 
nepodléhání „líbivým řečem“ (srv. dnešní oddíl). 

A také pozitivně: Žít jako Kristus. 
 
Počátek parezení 

Dnešním oddílem již jednoznačně začíná hlavní centrum 
dopisu: Pareneze. Tj. výzvy k etickému jednání. Částečně začali už 
v předchozím oddílu – ale možná až příliš obecně (ale o to, 
paradoxně, líbivěji?). 

Dnes konkrétněji, jakkoli stále obecně: „Dejte si pozor, aby se 
vás někdo nezmocnil skrze filosofii a prázdný 
svod/podvod/klam/lest.“ Tak zní verš doslova – ekumenický 
„překlad“ je tradičně bez původního ostnu a změkčilý. 

Opět tedy autor začíná tím, před čím víra v Krista chrání. A 
tak tím, co Kristu věrný člověk dělat nemá: Nenechat se podvést! 
Nedává se oklamat mudrováním o čemkoli. A hlavně: Nedává se 
tím ukrást. Tedy: Není podřízen takovým nápadům, systémům, 
filosofiím. Není jejich otrokem, služebníkem ani vlastnictvím! 

Pro jasnost musím zdůraznit, že ve starověku byl pojem 
„filosofie“ mnohem širšího významu než dnes. Do „filosofie“ patřily 
různé filosofické školy, ale i způsob života, spiritualita, etika, 
náboženský kult, filosofické nauky atd. 

Nejde tedy o odmítnutí „lásky k moudrosti.“ Jde o odmítnutí 
těch filosofií, které usilují zmocnit se člověka. Udělat z něj svůj 
majetek. Prostředek k něčemu. Jako to mnohé myšlenkové 
systémy – politické, náboženské i jen osobní – dělají dodnes. 
Nápadné to může být např. u scientologie. 
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Druhým znakem toho, čemu se člověk nemá poddat, je jejich 
prázdnota. Totiž absence vnitřního obsahu. Opět i dnes jde o velmi 
aktuální zvěst: Nevěřte líbivým heslům. Jednoduchým odpovědím 
a návodům na život. Nevěnujte svůj čas, peníze a síly bezobsažným 
řečem, učením, hnutím. Ani takovým, které ani nemohou dostát 
tomu, co slibují. Ačkoli paradoxně o to líbivěji mohou působit. 

Dalšími znaky je určitá „přízemnost“ takových učení, filosofií, 
systémů, náboženství, spekulací. Řeší hlavně pomíjivé a člověka. 
Protože vycházejí z člověka – a hlavně z lidských výmyslů a 
spekulací. Text je však přísnější: z lidských tradic. 

Což je opět geniální formulace: Nebuďte otroky něčeho jen 
proto, že je to obvyklé a tradiční. Jen proto, že to tak někdo dělá (a 
třeba i vy sami), celý život nebo i tisíc let. Jako je tomu například 
s otroctvím. Nebo kulty plodnosti. Nebo s využíváním bližních 
k vlastnímu prospěchu. S vírou v národy. A tak dále. 

Propojenost s „živly světa“ (tak řecký text) ukazuje na jistě 
mnohé tehdejší „kosmické“ systémy. Ty byly oblíbené 
v nejrůznějších podobách gnóze, manicheismu i dalších. Vytvářely 
systémy a panteony vztahů a éterických či nebeských bytostí. Jak 
to známe např. již z Egypta: Slunce je božstvem Ra atd. 

Autor zdůrazňuje: To jsou všechno jen výmysly, v nichž si 
může každý říkat, co chce. Jsou to nedokazatelné řečičky bez 
důsledků. A právě proto jsou lákavé – protože si do nich každý 
dosadí „to své,“ co sám hledá a chce nalézt. Tím lákavější, že 
některé působí a jsou rozšířeny dodnes – např. právě gnostické 
sklony. Třeba v klanění se poznání, informacím. 

V závěru verše pak autor nabízí také, co ano: Podle Krista. 
Kristus byl z masa a kostí – počátkem tedy není spekulace ani báje. 
Je vtěleným Bohem, tak není bájí ani tradicí. A nevychází z člověka. 

 
Plnost božství 

Dokonce v něm byla vtělena všechna plnost božství. Stejné už 
autor vyslovil v první kapitole. I zde zdůrazňuje, že Bůh není nijak 
rozdělen. Kristus není polovičatý člověk (když se narodil, trpěl a 
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zemřel). Ale není ani polobůh – jako např. Hérakles. Není nějakou 
ztracenou šechínou – jiskérkou boha. Byl Bohem se vším všudy. 

To je dobrý základ přemýšlení o světě a sobě! Protože 
vychází z hmatatelné a jednoznačné skutečnosti – ne ze spekulací. 
A zároveň táhne a inspiruje k přemýšlení a žití těch nejvyšších 
ideálů a dober. Jak pro Kristovo božství, tak i pro jeho činy. 

Tato věta je zároveň velmi odvážným a až antitradičním 
vyjádřením vzhledem k množství židovských obrazů, s nimiž se 
setkáváme ve zbytku oddílu. Právě Kristovo božství je teze, kterou 
židé prostě odmítají přijmout. Věčný a absolutní Bůh se, podle 
nich, nemůže „vtěsnat“ do konečného člověka. 

 
V něm jsme naplněni 

Tak totiž doslova zní začátek v. 10. Autor samozřejmě zcela 
odmítá naši zásluhu a výkon na spáse („dosažení plnosti“). Člověk 
je vždy nejprve pasivním příjemcem Boží milosti, slova, Kristovy 
oběti, vykoupení a spásy. Teprve v odpovědi na ně máme aktivně 
jednat. 

V Kristu nacházíme naplnění – což je také protipól 
„prázdnoty“ nejrůznějších mudrování a filosofií. Jsou sice hezké a 
rádi jimi trávíme čas, ale nijak nás nenaplňují. Nepřinášejí smysl, 
hodnotu, obsah, význam, smysl. Jsou jen prázdným tlacháním. 

Zároveň jde o protiklad absolutní: Je-li nějaká plnost v tomto 
světě, je v Kristu. O pár veršů později navíc zjistíme, že v Kristu už 
ukřižovaném (ne až vzkříšeném!). Tak může mít smysl, hodnotu a 
obsah také utrpení, zlo, bolest a smrt nevinných. 

Tím spíš, když právě takovýto Kristus je zároveň hlavou všech 

mocností a sil. Proč tedy poslouchat, řídit se, následovat někoho 
jiného? Vše ostatní je slabší, samo podřízené, konečné a pomíjivé, 
neplné a nenaplňující!1 

Což je opět aktuální i v moderní době: Uprostřed prázdného 
vesmíru, který je zároveň plný miliard galaxií, z nichž každá má 
miliardy slunečních systémů, je člověk i naše planeta úplně jedno. 

                                                      
1
 Srv. tradiční evangelické: Proč chodit ke kovaříčkovi (např. modlit se ke svatým), 

když můžeme ke kováři (modlit se k plnému člověku i Bohu Ježíši Kristu)? 
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Nejsme důležití. Nikomu na nás nezáleží. Nemáme na nic vliv. Jsme 
jen smítka ve větru kosmických sil. Kterým jsme notabene úplně 
jedno, protože jsou neosobní. 

Ale pokud jsou všechny síly tohoto vesmíru podřízeny 
osobnímu Kristu, pak je vše zásadně jinak: Může na nás záležet. 
Nejsme bezcenní. Existence není zbytečná a nesmyslná. Protože 
Kristus je osobní. Záleží mu na nás. Obětoval se za nás. A i tím 
proměnil celý vesmír: Odhalil smrt, entropii, rozklad a prázdnotu 
jako ne nejmocnější a nejposlednější božstva. Nýbrž jako maximálně 
předposlední – zatímco tou poslední je život, spása, Boží 
království, osobní Bůh sám. Navíc působící v tomto světě! 

 
Obřízka 
A právě v takovém Kristu „jste byli obřezáni obřízkou 

neprovedenou lidskou rukou, ve svlečení tělesného těla v obřízce 
Kristově.“ Jak doslova zní řecký text. Opět poněkud neohrabaně a 
neuhlazeně – ale to je veliké pozitivum biblických textů! Většina 
lidí hovoří neuhlazeně, neohrabaně. 

Obsah je jasný: Nejde o to, co udělal člověk. Jde o to, co udělal 
Kristus. Nejde ale o odmítnutí obřízky jako takové! Jde o 
zdůraznění „obřezanosti Ducha z rukou Krista.“ Tj. o výrazné 
oslabení lidských činů (srv. křest!) a o zdůraznění tak často 
neviditelné Boží milosti – také v Kristu (srv. křest!). 

Protože nám může být uříznuto z těla cokoli, aniž by nás to 
vůbec změnilo. Natožpak pozitivně. Je možné, že autor tak 
polemizuje také s hnutími, kde bylo sebeubližování běžné (srv. 
některé středověké mnišské řády!). 

Vzhledem k obřízce jde opět o neporovnatelné skutečnosti: 
Místo odříznutí malého kousku kůže jde v „Kristově obřízce“ o 
odložení celého těla. Tj. všeho, co k člověku patří a je zkřiveno 
hříchem. Aby bylo už „jen“ to, co je Boží, kristovské, dobré. 

Což je zároveň mnohem náročnější a bolestivější, než již tak 
dost nepříjemná židovská obřízka! 

 
Pohřeb spolu s Kristem 
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Je to dokonce, jako kdyby celý člověk zemřel. Tak jiný a 
odlišný má být (a je!) člověk, který spoléhá na Krista. Skrze 
poslušnost Kristu – a skrze odmítání všech ostatních, navíc vždy 
slabších a méně důležitých, mocností a vlád. 

Nutno dodat, že dopis je psán v rané církvi, kde lidí 
vychovaných v křesťanství nemohlo být mnoho. Naopak drtivá 
většina „křesťanů“ byla z konvertitů. Člověk poctivě a upřímně 
vychovaný křesťansky – a sám takovou výchovu přijímající – 
takový obrat obvykle nezažije. A nemusí. 

Ale protože všelijaké způsoby křesťanské výchovy nejsou 
dokonalé – a jejich „příjemci“ je mohou odmítat – platí toto slovo i 
dnes: Momentem konverze, obrácení, metanoie, křtu má být 
člověk viditelně jiný, než jaký byl dřív. Má být zřetelně nesobecký, 
nesebestředný, vřelý a vlídný, obětavý a poslušný (ale především 
Bohu!), mírný a pokojný, zvěstující Krista a myslící na dobro 
ostatních alespoň tak moc, jako na své vlastní. A stejné má 
projevovat také svými činy. 

Což je obraz, který dobře známe z NZ: Zemřít s Kristem, 
svléknout starého člověka, a být oživeni spolu s Kristem, 
obléknout nového člověka. 

Přičemž i v. 12 jasně zdůrazňuje, že „vstupenkou“ do 
vzkříšení – a jeho působení už v časném světě – je lidská víra. Tedy 
ne skutky. Ale pozitivní reakce člověka na Boží pozvání. 

 
Dlužní úpis 

Obraz vykoupení jakožto vymazání dlužního úpisu opět 
dobře známe. Stejně jako výklad Kristovy smrti a oběti jakožto 
„výkupného.“ Stejně jako obraz hříchu jakožto dluhu, který Bohu 
všichni nevyhnutelně dlužíme. 

Tak i autor Ko zpracovává známou formulaci trochu nově: 
Tento dlužní úpis byl smazán jeho zveřejněním (vyznání vin + 
pokání!), vyvěšením nahoru (jako tabulka oznamující provinění na 
kříži), a přibitím na dřevo popravčího nástroje. 

Což je o to silnější zvěst, že má smysl pouze ve skutečnosti 
Kristovy smrti na kříži. Která je historicky dokázanou skutečností. 
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Plnost Božství pro nás toto podstoupila, aby nás zbavila dluhu, 
který nám škodí. A ze kterého by naopak věřitel sám mohl něco 
získat – Bůh v Kristu na kříži tratil dvakrát! 

Ztratil totiž svůj život a pohodlí pro to, co škodí nám. Ale 
přitom se tomu rádi znovu a znovu oddáváme. A ještě tím ztratil 
možnost zisku ze splacení tohoto narůstajícího dluhu a jeho úroků! 

Také proto tímto veřejně odhalil a odzbrojil každou mocnost 
a sílu, které se nám tak lákavě podbízejí – aby nás vzápětí využily, 
zotročily a zmocnily se nás. Kristus dělá pravý opak: Ztrácí pro náš 
zisk. Místo abychom my ztráceli pro jeho zisk. Což je dodnes 
běžnou metodou systémů politických i náboženských: Nejdřív 
musím dát, abych později, možná, snad něco dostal. 

Takovým se totiž zdá být celý vesmír. I mezilidské vztahy. 
Proto znovu a znovu vzbuzují pocity prázdnoty, nesmyslu, 
zbytečnosti. Proto nad nimi Kristus vítězí pravým opakem: Je 
dávajícím Bohem, který raději sám ztratí, abychom my získali. 
Ačkoli mu už mnoho dlužíme. 

 
Závěr 

To je sláva Kristova vítězství na kříži! Zásadní převrácení 
obvyklých lidských tradic – trvajících dodnes: „Co nic nestojí, za 
nic nestojí.“ Bible zvěstuje opak: Co je zadarmo, je nejcennější! 
Protože to nemá a nemůže mít žádnou cenovku. Co je zadarmo, je 
to nejpotřebnější k životu: Život sám. Kyslík. Láska Boží i lidská. 
Péče. Služba a oběť bližních. 

Což je tak zásadní změna vnímání světa i lidských rozhodnutí 
a tradic a bájí, že je to opravdu (jako) znovuzrození. Které 
umožňuje plnost i uprostřed prázdnoty vesmíru i vlastní duše. 
Protože plnost Boží lásky a dobrovolné, obětavé, svobodné milosti. 
Pokud se člověk oddá jí – místo čemukoli jinému. 

 
Píseň: NEZ526 – Tvůj kříž mi září v temnotách + modlitba 

Páně 

Rozhovor 

 


